Θεωρία  ΓΛΩΣΣΑΣ
ΣΥΝΤΑΚΤΙΚΟ 
(Υποκείμενο, Αντικείμενο, Κατηγορούμενο)
Ρήμα: Είναι η λέξη της πρότασης που φανερώνει ότι κάποιος ή κάτι ενεργεί, παθαίνει κάτι ή βρίσκεται σε μια κατάσταση.
π.χ. Ο Κώστας παίζει κιθάρα.
Υποκείμενο: Είναι η λέξη της πρότασης που δείχνει κάποιος (κάποια, κάποιο, κάποιοι, κάποιες, κάποια) κάνει ή παθαίνει κάτι ή βρίσκεται σε μια κατάσταση.
π.χ. Ο Κώστας παίζει κιθάρα.
Για να βρούμε το υποκείμενο, απαντούμε στην ερώτηση ποιος/ ποια/ποιο …
Το υποκείμενο βρίσκεται πάντα σε πτώση ονομαστική και είναι (συνήθως) ουσιαστικό ή αντωνυμία. Συχνά το υποκείμενο παραλείπεται, γιατί εννοείται. Στην περίπτωση, όμως, που το ρήμα είναι απρόσωπο το υποκείμενο είναι μία ολόκληρη πρόταση. Όταν το ρήμα είναι απρόσωπο, η πρόταση (που είναι υποκείμενο στο ρήμα) ξεκινάει με το να, το ότι ή το πώς. Σε αυτήν την περίπτωση το υποκείμενο απαντά στην ερώτηση τι.
π.χ. Η μαθήτρια διαβάζει τα μαθήματά της. 
       (Ποια διαβάζει; Η Ελένη –υποκείμενο/ ουσιαστικό)
       Αυτή διαβάζει τα μαθήματά της.
       (Ποια διαβάζει; Αυτή –υποκείμενο/ αντωνυμία)
       Διαβάζει τα μαθήματά της. 
       (Ποια διαβάζει; Αυτή –το υποκείμενο εννοείται)
       Φαίνεται ότι/ πως θα βρέξει σήμερα.
       (Τι φαίνεται; Ότι/Πως θα βρέξει σήμερα. –το υποκείμενο είναι πρόταση)
Αντικείμενο: Είναι η λέξη της πρότασης που φανερώνει το πρόσωπο ή το πράγμα στο οποίο πηγαίνει η ενέργεια του υποκειμένου.
π.χ. Ο Κώστας παίζει κιθάρα.
Για να βρούμε το αντικείμενο, απαντούμε στην ερώτηση τι ή (σε) ποιον. Το αντικείμενο είναι πάντα σε πτώση αιτιατική και είναι (συνήθως) ουσιαστικό, επίθετο, μετοχή ή αντωνυμία (στην τελευταία περίπτωση συχνά χρησιμοποιείται ο ασθενής τύπος της αντωνυμίας). Επίσης, το αντικείμενο μπορεί να είναι ονοματική φράση (φράση χωρίς ρήμα) ή ολόκληρη πρόταση (φράση με ρήμα). Σε μία πρόταση μπορεί να υπάρχουν δύο αντικείμενα. Τα ρήματα που έχουν αντικείμενο λέγονται μεταβατικά, ενώ αυτά που δεν έχουν αμετάβατα. 
π.χ.*  Η Μαρία μού χάρισε το μολύβι. 
      (Τι χάρισε; Το μολύβι –αντικείμενο/ ουσιαστικό 
       Σε ποιον το χάρισε; Σε εμένα/ μου –αντικείμενο/αντωνυμία- ασθενής
      τύπος). Το ρήμα είναι μεταβατικό, γιατί έχει αντικείμενο.
      * Η θεία κάνει παρέα στη μητέρα μου.
      (Τι κάνει; Παρέα στη μητέρα μου –αντικείμενο/ονοματική φράση).Το ρήμα
      είναι μεταβατικό.
      * Κανονίσαμε να συναντηθούμε.
      (Τι κανονίσαμε; Να συναντηθούμε –αντικείμενο/πρόταση). Το ρήμα είναι
      μεταβατικό.
      * Ο Γρηγόρης τρέχει γρήγορα. Το ρήμα είναι αμετάβατο, γιατί δεν έχει
      αντικείμενο.
Κατηγορούμενο: Είναι η λέξη της πρότασης που φανερώνει ότι το υποκείμενο έχει μια ιδιότητα ή ένα χαρακτηριστικό ή βρίσκεται σε μια κατάσταση. Κατηγορούμενο παίρνουν μόνο ορισμένα ρήματα, τα οποία ονομάζονται συνδετικά, επειδή συνδέουν το υποκείμενο με το κατηγορούμενο. Τα πιο συνηθισμένα ρήματα είναι τα εξής: είμαι, γίνομαι, φαίνομαι, λέγομαι, ονομάζομαι, γεννιέμαι, θεωρούμαι, παρουσιάζομαι, ορκίζομαι, σπουδάζω. ΠΡΟΣΟΧΗ!!! Ορισμένα από αυτά τα ρήματα μπορεί άλλες φορές να παίρνουν κατηγορούμενο και άλλες όχι! Το κατηγορούμενο μπορεί να είναι ουσιαστικό, επίθετο, αντωνυμία, ονοματική φράση ή και ολόκληρη πρόταση. Το κατηγορούμενο μπαίνει πάντα στην ίδια πτώση, γένος και αριθμό με το υποκείμενο και απαντά στην ερώτηση τι.
π.χ. Ο Πέτρος φαίνεται αγχωμένος.
       (Τι είναι; Αγχωμένος –κατηγορούμενο/μετοχή, δείχνει την κατάσταση 
       του υποκειμένου) 
       Η Τασία σπουδάζει γιατρός.
       (Τι σπουδάζει; Γιατρός –κατηγορούμενο/ουσιαστικό, δείχνει την ιδιότητα 
       του υποκειμένου)
       Ο γείτονάς μας θεωρείται εξαιρετικός στη δουλειά του.
       (Τι θεωρείται; Εξαιρετικός στη δουλειά του –κατηγορούμενο/ονοματική 
       φράση, δείχνει ένα χαρακτηριστικό του υποκειμένου)
          ΟΜΩΣ:
       Λέγεται ότι θα πάμε εκδρομή. 
       (Λέγεται –απρ. ρήμα Τι λέγεται; Ότι θα πάμε εκδρομή –υποκείμενο)
       Ορκίστηκα να μην αποκαλύψω το μυστικό του.
       (Ορκίστηκα –ρήμα Τι ορκίστηκα; Να μην αποκαλύψω το μυστικό του 
       -αντικείμενο)   
Σ’ αυτές τις προτάσεις δεν υπάρχει κάτι που να φανερώνει ιδιότητα, χαρακτηριστικό ή κατάσταση του υποκειμένου, οπότε δεν έχουμε κατηγορούμενο.
ΦΥΛΛΑΔΙΟ ΓΛΩΣΣΑΣ
ΣΥΝΤΑΚΤΙΚΟ
(Υποκείμενο, Αντικείμενο, Κατηγορούμενο)
ΑΣΚΗΣΕΙΣ
1. Βρίσκω τα ρήματα και τα υποκείμενα του παρακάτω κειμένου:
Η Ασπρούδα ήταν το πιο περήφανο πουρνάρι της περιοχής. Ήταν θεόρατο. Οι ρίζες του έμπαιναν βαθιά κι άγγιζαν την καρδιά της γης. Ο κορμός του είχε ως δέκα μέτρα περιφέρεια. Και οι κλώνοι του απλώνανε κι άγγιζαν το παλιόκαστρο. Κι εκείνη η θεόρατη κορυφή του, που πήγαινε μεσούρανα, περήφανη κι αλύγιστη, όσοι βοριάδες κι αν φυσούσαν…
                                                                                     Ελένη Χωρεάνθη, Η Ασπρούδα
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2. Υπογραμμίζω τα ρήματα των παρακάτω προτάσεων και σημειώνω με Χ στην κατάλληλη στήλη:
	Πρόταση
	Μεταβατικό
	Αμετάβατο

	Ο Γιώργος έφυγε νωρίς.
	
	

	Η Αντωνία παίζει πιάνο.
	
	

	Έμαθα πως θα σχολάσουμε νωρίτερα.
	
	

	Ο πάνθηρας τρέχει γρήγορα.
	
	

	Το μωρό τρώει κρέμα με λαχανικά.
	
	


3. Βρίσκω τα συνδετικά ρήματα (αυτά που συνδέουν το υποκείμενο με το κατηγορούμενο) των παρακάτω προτάσεων και τα γράφω μαζί με τα κατηγορούμενα:
Ο Κωστής Παλαμάς γεννήθηκε στην Πάτρα το 1859. Είναι κορυφαίος ποιητής της νεοελληνικής λογοτεχνίας με πολύ αξιόλογο έργο. Εργάστηκε ως γραμματέας του Πανεπιστημίου Αθηνών και το 1926 έγινε ένας από τους πρώτους ακαδημαϊκούς. Αγωνίστηκε για την καθιέρωση της δημοτικής γλώσσας και για την ανανέωση της ποίησης. Με το έργο του κατάφερε να εκφράσει τις αγωνίες και τους αγώνες του ελληνικού έθνους και θεωρείται σημαντικότατο. Πέθανε στην Αθήνα το 1943, στη διάρκεια της Κατοχής.
	Συνδετικό Ρήμα
	Κατηγορούμενο

	
	

	
	

	
	

	
	


Το αντικείμενο στα δίπτωτα ρήματα
Στα δίπτωτα ρήματα τα αντικείμενα θα μπαίνουν στις εξής πτώσεις:
α) γενική – αιτιατική, (το αντικείμενο της γενικής είναι έμμεσο και μπορεί να αντικατασταθεί από εμπρόθετο.)
β) αιτιατική (προσώπου) - αιτιατική (πράγματος).
π.χ. Ο καθηγητής διδάσκει τους μαθητές (ποιους / σε ποιους = έμμεσο) Γλώσσα (τι διδάσκει = άμεσο)
Από τα δύο αυτά αντικείμενα το ένα λέγεται άμεσο και το άλλο έμμεσο.
Λέγεται άμεσο εκείνο στο οποίο πηγαίνει άμεσα η ενέργεια του υποκειμένου ή γιατί αυτό σχετίζεται άμεσα με το ρήμα.
Λέγεται έμμεσο εκείνο στο οποίο πηγαίνει έμμεσα η ενέργεια του υποκειμένου.
	Παραδείγματα
	γενική
έμμεσο
	αιτιατική
άμεσο

	α) Ο Γιώργος μου ζήτησε χρήματα
	μου
	χρήματα

	β) Του έδωσα το βιβλίο.
	Του
	το βιβλίο


 
Όταν ακούμε ή λέμε παρόμοιες προτάσεις, καταλαβαίνουμε αμέσως το νόημά τους. Ας υποθέσουμε όμως ότι δεν ακούσαμε καλά και το μόνο που καταλάβαμε ήταν ότι ο Γιώργος ζήτησε. Τότε θα ρωτήσουμε:
-- Τι ζήτησε ο Γιώργος; χρήματα θα είναι η απάντηση.
Αλλά επειδή είμαστε περίεργοι θα ρωτήσουμε και πάλι;
-- Από ποιον τα ζήτησε τα χρήματα ο Γιώργος; Και θα μας απαντήσουν: από μένα (μου).
--Τι έδωσα εγώ; - το βιβλίο [άμεσο]
– Σε ποιον; - του (γεν.) ή σε αυτόν (εμπρόθετο) [έμμεσο]
Να λοιπόν τι σημαίνει ότι το άμεσο αντικείμενο συμπληρώνει άμεσα την ενέργεια του υποκειμένου. Είναι αυτό που στην καθημερινή μας ζωή θέλουμε να μάθουμε πρώτο, η πρώτη πληροφορία που μας ενδιαφέρει
Α) Να χαρακτηρίσεις τα ακόλουθα ρήματα μεταβατικά ή αμετάβατα, μονόπτωτα ή δίπτωτα και να βρεις τα αντικείμενα τους.
1.      Όταν περπατάς στη Νέα Υόρκη για πρώτη φορά, αισθάνεσαι φόβο και ανασφάλεια
2.      Ο διευθυντής του κρατικού θεάτρου της πόλης μας, για να τιμήσει τους ηθοποιούς, τους έδωσε προσωπικά τα βραβεία ερμηνείας.
3.      Ο διαχειριστής βαρέθηκε τη συζήτηση και μου δήλωσε ότι θα πληρώνω διπλά κοινόχρηστα επί ένα χρόνο.
4.      Δάνεισα σ’ αυτόν το ποδήλατό μου, για να μην ταλαιπωρηθεί στο κέντρο της πόλης.
5.      Το προεδρείο της τάξης μας, με επιστολή του προς το Δήμαρχο της πόλης, ζήτησε οικονομική ενίσχυση για τη θεατρική παράσταση την οποία προγραμμάτισε για φέτος.
6.      Το ποδήλατο ως μέσο κυκλοφορίας δεν πληρώνει φόρους και ασφάλεια και δε χρειάζεται πινακίδες, σε αντίθεση με το αυτοκίνητο.
7.      Για την καταπολέμηση των προβλημάτων που μαστίζουν την πόλη, απαιτείται σειρά μέτρων.
8.      Από το υπόγειο, στο οποίο μένω, βλέπω τα πόδια των περαστικών. Από το βάδισμά τους έμαθα να ξεχωρίζω αν είναι χαρούμενοι ή όχι.
9.      Συχνά ακούγαμε το διευθυντή του εργοστασίου, που επαναλάμβανε με παράπονο ότι ο γιος του δεν του έμοιαζε καθόλου.
10. Οι μεγαλουπόλεις διαθέτουν πολλές σχολές χορού, όπου μαθαίνει κανείς να χορεύει χορούς παραδοσιακούς και μοντέρνους.
11. Ξέφυγε από μας μια καλή ευκαιρία να πάρουμε επιχορήγηση για τον καλλωπισμό του πάρκου της γειτονιάς μας.
12.  Ο Υπουργός σκέφτηκε ότι θα αντιδράσουν οι πολίτες για την εγκατάσταση του εργοστάσιου κοντά στην πόλη και επέφερε τροποποίηση του νομοσχεδίου.
13. Μια αντιπροσωπεία πολιτών παρουσιάστηκε στο Δήμαρχο και ζήτησε απ’ αυτόν να μεριμνήσει για την απομάκρυνση της χωματερής από την περιοχή μας.
Β) Χρησιμοποίησε τα ακόλουθα ρήματα σε φράσεις ως μεταβατικά και αμετάβατα : χαμηλώνω, τρέμω, κλείνω, γυρίζω.
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